

قاعدة الحمل على جميع المعاني في تفسير أضواء البيان للشنقيطي^١

The Rule of Inference of All Possible Meanings in the Exegesis of Al-Shinqeeti's *Adhwaa' al-Bayaan*

نورا مبارك سالم العبيدي

طالبة دكتوراه، قسم الدراسات الإسلامية، كلية الآداب، جامعة حضرموت

المراسلة: Mmsalmmmbark@gmail.com

تاريخ القبول: 2025/5/14

تاريخ الاستلام: 2025/2/28

الملخص:

<p>الكلمات المفتاحية:</p> <ul style="list-style-type: none">● قاعدة الحمل● الشنقيطي● أضواء البيان	<p>يبين بحث (الحمل على جميع المعاني في تفسير أضواء البيان للشنقيطي) مدى حرص العلامة الشنقيطي على تطبيق قاعدة الدراسة نظرياً وعملياً بجميع صورها وصيغها وفق ضوابطها؛ وذلك لما لها من قيمة علمية عميقة في إثراء النص القرآني وشموليته لجميع الدلالات، كونها جزءاً من تفسير القرآن بالقرآن، مما يدل على أهميتها وفعاليتها بجميع صورها سواء كانت كلمات تراكيب أو آيات، فضلاً عن دورها في التأكيد على الإعجاز البياني والعلمي وبما تسلطه من ضوء على كونها حلقة وصل بين علم اللغة وعلم الفقه وأصوله، وصولاً لتحقيق مقاصد الشريعة السمحة الصالحة لكل زمان ومكان.</p>
---	---

ABSTRACT:

<p>Key Words:</p> <ul style="list-style-type: none">● The Rule of Inference of All Possible Meanings● Al-Shinqeeti● Adhwaa' al-Bayaan	<p>The research entitled (The Rule of Inference of All Possible Meanings in the Exegesis of Al-Shinqeeti's <i>Adhwaa' al-Bayaan</i>) manifests the in-depth commitment of the eminent scholar Al-Shinqeeti to applying the rule under study, both theoretically and practically, in all its forms and frameworks, in accordance with its established parameters. This rule holds profound scholarly value in enriching the Quranic text and embracing its comprehensive meanings, as it constitutes part of interpreting the Quran through the Quran itself. This underscores its significance and efficacy across all its dimensions - whether lexical, structural, or verse-based - while also emphasizing its role in affirming the Quran's rhetorical and scientific inimitability.</p>
--	--

^١ بحث مستل من رسالة دكتوراه بعنوان: الحمل على جميع المعاني عند العلامة الشنقيطي في تفسيره أضواء البيان، مقدمة لجامعة حضرموت.

	<p>Furthermore, the rule sheds light on how it functions as a bridge between the science of language and the disciplines of jurisprudence and its foundational principles, ultimately contributing to the realization of the noble objectives of Sharia, which remain universally valid across all times and places.</p>
--	---